
Unofficial translation from Russian language

**Statement by
the President of the Kyrgyz Republic H.E. Mr. Sadyr Nurgozhoevich Zhaparov
at the 16th Summit of Heads of Member State of the Economic Cooperation Organization
(ECO)**

November 9th, 2023, International Business Centre "Tashkent City"

**Distinguished Shavkat Miromonovich,
Distinguished Heads of State and Government,
Distinguished heads and members of delegation of international organizations,
Ladies and gentlemen,**

I am cordially pleased to welcome the participants in the Sixteenth Summit of Heads of State of the Economic Cooperation Organization (ECO).

I express my sincere gratitude to **the President of the Republic of Uzbekistan distinguished Shavkat Miromonovich** for the traditional hospitality and the creation of excellent conditions for today's meeting.

Our Summit provides an excellent opportunity to summarize the main results of our interaction within the Economic Cooperation Organization over the past period and discuss the prospects for mutually beneficial regional cooperation in this direction.

Distinguished colleagues,

Almost two years have passed since our previous meeting in this format in brotherly Turkmenistan, and during this period we have witnessed significant geopolitical changes that directly affect the ECO region.

It is with heartache and deep empathy that we observe the situation in the Middle East and the humanitarian crisis in the Gaza Strip.

We call on the parties to take comprehensive measures to prevent casualties and violence against civilians, to end hostilities as soon as possible and to immediately begin the negotiation process.

We stand for consolidating the efforts of the world community for a peaceful resolution of the Israeli-Palestinian conflict in accordance with the resolutions of the Security Council and the UN General Assembly based on the "two-state" principle.

The situation in Afghanistan is also of particular concern to us.

We believe that the international community must not leave Afghanistan and the Afghan people isolated.

It is necessary to continue providing humanitarian assistance to the people of

Afghanistan.

It is also important to fully support regional integration, economic and humanitarian projects that will contribute to the restoration of the Afghan economy.

Distinguished colleagues,

Regional and interregional integration based on common economic interests is a key element of the vision of the future.

Our countries are united by common historical and cultural roots that go back centuries along the entire length of the Great Silk Road.

The Economic Cooperation Organization have enormous potential to truly become an effective instrument of integration in modern conditions.

In this regard, **I would like to highlight our vision on the main areas of development of cooperation within this format:**

The first is the trade sector.

In recent years, there has been an expansion of trade and economic relations and the development of investment interaction between our countries.

There is a positive tendency in the export and import indicators of the member countries of the Economic Cooperation Organization, both within the framework of mutual trade and in cooperation with third countries.

At the same time, it should be recognized that at present the role of our Organization in the system of regional economic and commercial relations does not yet correspond to the existing real potential of states.

Unfortunately, we are faced with problems such as high transport costs, differences in the approaches of member countries to protect their markets and producers, instability of global financial and energy markets, as well as other factors that negatively affect the economic and social stability of our countries.

Under these conditions, we believe that **the Organization can reach a qualitatively new level of cooperation only by searching for new approaches to solving these problems.**

It is important to direct our joint efforts to identify problematic issues and develop effective mechanisms to help resolve these problems.

We must together promote greater diversification of mutual trade flows to form and promote common economic interests.

All this will undoubtedly contribute to the successful formation of a single geo-economic

space with manifestations of all forms of economic cooperation and interaction.

The second is transport and logistics.

The driver of economic growth is the development of regional transit, transport and logistics potential.

Our region may well act as a key bridge between North and South, West and East.

It is important to make joint efforts to develop transport and logistics corridors and multimodal transportation in our region in order to create opportunities for access to seaports.

We also attach a special importance to the implementation **of the strategic project for the construction of the “China-Kyrgyzstan-Uzbekistan” railway.**

This project will significantly increase the trade, economic and transit opportunities of our region, connecting about 4 billion people and expanding the geography of cargo transportation from Asia through Turkey to Europe, the Middle East, Iran, as well as the countries of the Persian Gulf and North Africa.

Third is ensuring energy security.

Expanding the geography of energy supplies can play an important role in ensuring the energy security of our region.

The Government of Kyrgyzstan is actively working on developing “green economy”. **The “Green Energy Fund” was established.**

In Kyrgyzstan, almost all energy generated is “green”, as it comes from hydropower.

We have launched **a project to construct a large hydroelectric power station “Kambar-Ata-1”** which will make a significant contribution to strengthening water and energy security in Central Asia.

We also consider it important to intensify our interaction and direct common efforts towards the speedy **implementation of the subregional energy project “CASA-1000”**, including with the participation of Afghanistan.

We propose to actively use the potential and capabilities of our Organization for the development of renewable energy sources.

In this regard, the Kyrgyz side is currently carefully studying the statutory documents of being created in the city of Baku **the Clean Energy Center and the Research Center of the Economic Cooperation Organization.**

I express the hope that these structures will work effectively and make a tangible contribution to our common cause of ensuring mutually beneficial cooperation in our region.

The fourth is information and communication technologies.

This area, in the era of digitalization and rapid development of technology acts as a full-fledged economic sector.

We give priority to creating balanced conditions for the development of digital technologies in our country.

One of the significant initiatives of Kyrgyzstan is also **the establishing of the High Technology Park of the Kyrgyz Republic**, which is an innovation zone with the most attractive preferences in the world.

We propose to combine our capabilities and **invite IT companies from member countries of our Organization to cooperate and develop joint information products in the High Technology Park of the Kyrgyz Republic for their further promotion in the global market.**

Dear friends,

I am convinced that the results of today's meeting and the agreements reached reflect the desire of our countries for mutually beneficial cooperation and will ensure comprehensive interaction and partnership in priority areas.

We attach a special importance to the activities of the Secretariat of the Organization and **propose to consider the appointment of the candidacy of the Kyrgyz Republic for the post of Secretary General of the Economic Cooperation Organization during the next rotation.**

Taking this opportunity, I would like to congratulate **the President of the Republic of Azerbaijan, distinguished Ilham Heydarovich Aliyev**, on the successful completion of his chairmanship of the Organization this year.

At the same time, I congratulate **the President of the Islamic Republic of Iran, distinguished Mr. Ebrahim Raisi** as the future chairman of the Economic Cooperation Organization and wish him the achievement of all the goals.

Thank you for the attention.

**Выступление
Президента Кыргызской Республики Е.П. г-на Садыра Нургожоевича Жапарова
на 16-м Саммите глав государств-членов Организации Экономического
сотрудничества (ОЭС)**

9 ноября 2023 года, Международный деловой центр «Ташкент сити»

**Уважаемый Шавкат Миромонович,
Уважаемые главы государств и правительств,
Уважаемые главы и члены делегаций международных организаций,
Дамы и господа,**

Сердечно рад приветствовать участников Шестнадцатого Саммита глав государств – членов Организации Экономического Сотрудничества (ОЭС).

Выражаю искреннюю признательность **Президенту Республики Узбекистан уважаемому Шавкату Миромоновичу** за традиционное гостеприимство и создание прекрасных условий для сегодняшнего заседания.

Наш Саммит предоставляет прекрасную возможность подвести основные итоги нашего взаимодействия в рамках Организации Экономического Сотрудничества за прошедший период и обсудить перспективы взаимовыгодного регионального сотрудничества в данном направлении.

Уважаемые коллеги,

После нашей предыдущей встречи в данном формате в братском Туркменистане прошло без малого два года и за этот период мы стали свидетелями значительных геополитических изменений, которые напрямую затрагивают пространство ОЭС.

С болью в сердце и глубоким сопереживанием мы наблюдаем за ситуацией на Ближнем Востоке и гуманитарным кризисом в секторе Газа.

Мы призываем стороны принять исчерпывающие меры по недопущению жертв и насилия по отношению к мирному населению, скорейшему прекращению боевых действий и незамедлительному началу переговорного процесса.

Мы выступаем за консолидацию усилий мирового сообщества по мирному урегулированию израильско-палестинского конфликта в соответствии с резолюциями Совета Безопасности и Генеральной Ассамблеи ООН на основе принципа «два государства».

Для нас особую тревогу представляет также ситуация в Афганистане.

Мы считаем, что международному сообществу нельзя оставлять в изоляции Афганистан и афганский народ.

Необходимо продолжать оказывать гуманитарную помощь народу Афганистана.

Важно также всемерно поддержать региональные интеграционные-экономические и гуманитарные проекты, которые будут способствовать восстановлению афганской экономики.

Уважаемые коллеги,

Региональная и межрегиональная интеграция на основе общности экономических интересов является ключевым элементом видения будущего.

Наши страны объединяют общие исторические и культурные корни, уходящие в глубь веков на всём протяжении Великого Шёлкового Пути.

Организация Экономического Сотрудничества обладает огромным потенциалом для того, чтобы действительно стать эффективным инструментом интеграции в современных условиях.

В этой связи хотел бы выделить наше видение по основным направлениям развития сотрудничества в рамках данного формата:

Первое – это торговая сфера.

В последние годы наблюдается расширение торгово-экономических отношений и развитие инвестиционного взаимодействия между нашими странами.

У показателей экспорта и импорта стран-членов Организации Экономического Сотрудничества как в рамках взаимной торговли, так и в сотрудничестве с третьими странами наблюдается положительная тенденция.

При этом, следует признать, что в настоящее время роль нашей Организации в системе региональных экономических и хозяйственных связей пока не соответствует имеющемуся реальному потенциалу государств.

К сожалению, мы сталкиваемся с такими проблемами, как высокие транспортные издержки, разница в подходах стран-членов по защите своих рынков и производителей, нестабильность мировых финансовых и энергетических рынков, а также с другими факторами, которые негативно влияют на экономическую и социальную стабильность наших стран.

В этих условиях мы считаем, что Организация может выйти на качественно новый уровень сотрудничества только путем поиска новых подходов в решении указанных задач.

Важно направить наши совместные усилия на выявление проблемных вопросов и выработки эффективных механизмов, способствующих решению этих проблем.

Мы должны вместе способствовать большей диверсификации взаимных торговых потоков для формирования и продвижения общих экономических интересов.

Это все несомненно будет содействовать успешному формированию единого геоэкономического пространства с проявлениями всех форм экономического сотрудничества и взаимодействия.

Второе – это транспорт и логистика.

Драйвером экономического роста является развитие регионального транзитного, транспортного и логистического потенциала.

Наш регион вполне может выступить ключевым мостом между Севером и Югом, Западом и Востоком.

Важно приложить совместные усилия по развитию транспортно-логистических коридоров и мультимодальных перевозок нашего региона, с тем, чтобы создать возможности для выхода к морским портам.

Мы также придаем особое значение реализации **стратегического проекта по строительству железной дороги «Китай-Кыргызстан-Узбекистан».**

Данный проект в значительной степени повысит торгово-экономические и транзитные возможности нашего региона, связав около 4 млрд. человек и расширив географию грузоперевозок из Азии через Турцию в Европу, Ближний Восток, Иран, а также страны Персидского залива и Северной Африки.

Третье – это обеспечение энергетической безопасности.

Расширение географии энергопоставок может сыграть важную роль в обеспечении энергетической безопасности нашего региона.

Правительством Кыргызстана ведется активная работа по развитию «зеленой экономики». **Создан «Фонд зеленой энергетики».**

В Кыргызстане практически вся вырабатываемая энергия является «зеленой», поскольку приходится на гидроэнергетику.

Мы запустили реализацию **проекта по строительству крупной гидроэлектростанции «Камбар-Ата-1»**, который внесет значительный вклад в укрепление водной и энергетической безопасности в Центральной Азии.

Мы также считаем важным активизировать наше взаимодействие и направить общие усилия на скорейшую **реализацию субрегионального энергетического проекта «CASA-1000»**, в том числе, с участием Афганистана.

Мы предлагаем активно использовать потенциал и возможности нашей

Организации по развитию возобновляемых источников энергии.

В этой связи, кыргызская сторона в настоящее время внимательно изучает уставные документы создаваемых в городе Баку **Центра чистой энергии и Исследовательского центра Организации Экономического Сотрудничества.**

Выражаю надежду, что данные структуры будут работать эффективно и будут вносить опутимый вклад в наше общее дело продвижения взаимовыгодного сотрудничества на нашем пространстве.

Четвертое – это информационно-коммуникационные технологии.

Эта сфера, в эпоху цифровизации и бурного развития технологий, выступает как полноценная экономическая отрасль.

Мы уделяем приоритетное внимание на создание сбалансированных условий для развития цифровых технологий в нашей стране.

Одним из значимых инициатив Кыргызстана также является создание **Парка высоких технологий Кыргызской Республики**, который представляет собой инновационную зону с наиболее привлекательными преференциями в мире.

Мы предлагаем объединить наши возможности и приглашаем **IT-компании из стран-членовнашей Организации к сотрудничеству и разработке совместных информационных продуктов в Парке высоких технологий Кыргызской Республики для их дальнейшего продвижения на мировом рынке.**

Дорогие друзья,

Убежден, что итоги сегодняшнего заседания и достигнутые договоренности отражают стремление наших стран к взаимовыгодной кооперации и обеспечат комплексное взаимодействие и партнерство в приоритетных областях.

Мы придаем особое значение деятельности Секретариата Организации и предлагаем при очередной ротации рассмотреть назначение кандидатуры Кыргызской Республики на должность Генерального секретаря Организации Экономического Сотрудничества.

Пользуясь случаем, хочу поздравить **Президента Азербайджанской Республики, уважаемого Ильхама Гейдаровича Алиева** с успешным завершением председательствования в Организации в текущем году.

Одновременно поздравляю **Президента Исламской Республики Иран уважаемого господина Эбрахима Раиси** в качестве будущего председателя в Организации Экономического Сотрудничества и пожелать достижения всех поставленных целей.

Благодарю за внимание.